## النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

14 أذار (مارس) 2022



## ■ خالد حنفي: وواجمة تداعيات الحرب اللوكرانية بدعم الوصارف للوشاريع الصغيرة والوتوسطة

اعتبر امين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، أن تأثير الحرب الروسية - الاوكرانية أرخى بظلاله على الاقتصاد العالمي، فيما العالم لم يخرج بعد من تأثير حائحة كورونا.

وأوضح أن العالم العربي جزء لا يتجزأ من الاقتصاد العالمي، وبالتأكيد هناك تأثير مباشر على البلدان العربية، مؤكدا أنّ "حوالي أكثر من 25 في المئة من سلة الغذاء العالمية مصدرها روسيا وأوكرانيا"، معتبرا أنّه "نتيجة الحرب الدائرة سيكون هناك تأثير كبير على سلاسل الامداد العالمية، وهو ما سيؤدي إلى ارتفاع أسعار الغذاء مثلما ارتفعت أسعار النفط العالمية".

وقال: "لغاية الان لم يتأثّر الامن الغذائي العربي بشكل كبير، كون معظم البلدان العربية ومن بينها مصر تمتلك مخزونا هاما من القمح والذرة وغيرها من المواد الحيوية التي تمس معيشة المواطن العربي والمصري بالدرجة الاولى، ولكن في حال استمرت الحرب إلى وقت أطول فان تداعيات الحرب الروسية - الاوكرانية ستكون وطأتها كبيرة على عالمنا العربي".

كلام حنفي جاء خلال مشاركته في مؤتمر "مستقبل المشروعات الصغيرة والمتوسطة: رؤية 2030"، الذي عقد في مدينة الأقصر في جمهورية مصر العربية، بتنظيم من اتحاد المصارف العربية، وبرعاية البنك المركزي المصري.

وأكد حنفي أنّ "العالم سيشهد بسبب الحرب الدائرة كساداً تضخميا لم يشهد له مثيلا من قبل، وعلاج هذا الكساد التضخمي لن يكون عن طريق الطلب الكلي. كما أنّ وضع البنوك المركزية لسياسات نقدية جديدة، قد يخلق المزيد من التضخم ولن يؤدي بالتالي إلى خلق المزيد من الوظائف، الأمر الذي سوف ينعكس سلبا على واقع النمو الاقتصادي لدى كافة دول العالم بما فيها البلدان العربية وجمهورية مصر العربية". وقال: "لا شك ان المشاريع الصغيرة والمتوسطة ستتأثر بواقع الحرب، كون هذه المشاريع مرتبطة ارتباطا وثيقا بواقع العرض الكلي، حيث حوالي 97 في المئة من الشركات في عالمنا العربي هي شركات صغيرة ومتوسطة، وهي تتركز في قطاعات الشركات في عالمنا العربي هي شركات صغيرة ومتوسطة، وهي تتركز في قطاعات

التجارة والخدمات، والتي كانت القطاعات الأكثر تأثرا بتداعيات الجائحة. وتساهم هذه المؤسسات بتوظيف حوالي 50 في المئة من اجمالي العمالة في عالمنا العربي، في حين أن مساهمتها في الناتج المحلي الإجمالي تتراوح ما بين 25 و 30 في المئة وهي تعد مساهمة متواضعة. من هنا تأتي أهمية دعم هذه المشاريع من قبل المصارف، وذلك ضمن خطط مدروسة، تأخذ بعين الاعتبار الجدوى من المشاريع وتلحظ في المقابل أهمية التدريب والتأهيل للموظفين، بما يساهم في نهاية المطاف بالرفع من كفاءة هذا المشاريع، وينعكس ايجابا على واقع الاقتصاد الكلي". وأوضح حنفي أنّ "حجم السيولة التي وفرتها المصارف المركزية العربية لمواجهة تداعيات كوفيد 19-، بلغ نحو 125.2 مليار دولار منها 11.4 في المئة للمؤسسات الصغيرة والمتوسطة، مقارنة مع 9224.7 مليار دولار عالميا".

**Union of Arab Chambers** 

وأضاف أن التقديمات والدعم المالي الحكومي لإجمالي الدول العربية لمواجهة الجائحة بلغ 95.2 مليار دولار، أي نحو 4 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي، مقارنة مع نسبة 23 في المئة عالميا، حيث شكلت نسبة التقديمات للمؤسسات الصغيرة والمتوسطة نسبة 19.5 في المئة فقط من إجمالي التقديمات الحكومية.

وطالب حنفي بتمديد وتوسيع دعم الشركات الصغيرة والمتوسطة من خلال تمديد الإعفاءات الضريبية وسداد القروض، وتقديم إعانات للأجور للحفاظ عليها، وتحسين الوصول إلى التمويل، وخاصة التجارة وقطاعات الخدمات التي تشكل نمبة كبيرة من الشركات الصغيرة والمتوسطة. وقال إنّ المطلوب إعادة رسم السياسات الضريبية لتعزيز التحول الاقتصادي الرقمي والمستدام ولتوفير العمل اللائق للجميع، ووضع استراتيجية للاستثمار العام لتعزيز النمو الشمولي والمستدام، ومعالجة نقاط الضعف الهيكلية، وتنويع الإيرادات الحكومية، وتحسين إدارة المالية العاملة.

ودعا إلى "تفعيل العمل بمشروع الميثاق الاسترشادي لتطوير قطاع المؤسسات الصغيرة والمتوسطة ومتناهية الصغر الذي اعتمدته القمة العربية التنموية التي عقدت في بيروت عام 2019 والذي يستهدف النهوض بهذا القطاع وتحقيق اندماج





نهاية مارس في إطار إكسبو دبي، إنشاء وتشغيل مراكز في عدد من الغرف العربية لدعم ريادة الأعمال والابتكار، بالإضافة إلى تنفيذ برامج تدريب وغيرها من برامج التأهيل.

اهتمامات اتحاد الغرف العربية، وتركيزنا ينصب على المشاريع الريادية والرقمية ومشاريع الأعمال الاجتماعية للشباب والشابات العرب. وأطلقنا العديد من المبادرات في هذا المجال، ومن أهم هذه المبادرات إطلاق مسابقة "رالي العرب" المقرر عقدها

اقتصادي في الدول العربية وخلق مزايا تنافسية"، مؤكدا أنّ "هذا الموضوع في صلب

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

## Khaled Hanafi: Facing the Repercussions of the Ukrainian War with Banks' Support for Small and Medium Enterprises

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, considered that the impact of the Russian-Ukrainian war has cast a shadow on the global economy, while the world has not yet recovered from the impact of the Corona pandemic.

He explained that the Arab world is an integral part of the global economy, and there is certainly a direct and indirect impact on the Arab countries, he stressed that "about 25 percent of the global food basket comes from Russia and Ukraine." Considering that "the result of the ongoing war will have a significant impact on global supply chains, which will lead to a rise in food prices just as global oil prices have risen."

He said: "Until now, Arab food security has not been significantly affected, since most Arab countries, including Egypt, possess an important stockpile of wheat, corn and other vital materials that affect the livelihood of Arab and Egyptian citizens in the first place, but if the war continues for a longer time, the repercussions of the Russian-Ukrainian war will have a great impact on our Arab world."

Hanafi's words came during his participation in the "Future of Small and Medium Enterprises: Vision 2030" conference, which was held in Luxor in the Arab Republic of Egypt, organized by the Union of Arab Banks, and sponsored by the Central Bank of Egypt.

Hanafi stressed that "the world will witness, because of the ongoing war, an inflationary recession that has not been witnessed before, and the treatment of this inflationary depression will not be through aggregate demand. Also, the central banks' setting of new monetary policies may create more inflation and will not, therefore, create more jobs, which will negatively affect the reality of economic growth in all countries of the world, including the Arab countries and the Arab Republic of Egypt." He said: "There is no doubt that small and medium enterprises will be affected by the reality of the war, as these projects are closely linked to the reality of the total supply, as about 97 percent of companies in our Arab world are small and medium companies. They are concentrated in the trade and services sectors, which were the sectors most affected by the repercussions of the pandemic. These institutions employ about 50 percent of the total workforce in the Arab world, while their contribution to the gross domestic product ranges between 25 and 30 percent, which is considered a modest contribution. Hence the importance of supporting these projects by banks, within well-thought-out plans that take into account the feasibility of the projects and note, in turn, the importance of training and qualification for employees, which ultimately contributes to raising the efficiency of these

projects, and is positively reflected on the macroeconomic reality." Hanafi explained that "the volume of liquidity provided by Arab central banks to face the repercussions of Covid-19 amounted to about \$125.2 billion, of which 11.4 percent were for small and medium enterprises, compared to \$9224.7 billion globally."

He added that the government's financial support and offerings to all Arab countries to confront the pandemic amounted to \$95.2 billion. That is, about 4 percent of the gross domestic product, compared to 23 percent globally, where the percentage of applications for small and medium-sized enterprises constituted only 19.5 percent of the total government applications.

Hanafi called for the extension and expansion of support for small and medium-sized companies by extending tax exemptions and loan repayments, providing wage subsidies to maintain them, and improving access to finance, especially the trade and service sectors that make up a large proportion of small and medium-sized enterprises. He said that what is required is to redraw tax policies to promote digital and sustainable economic transformation and to provide decent work for all, develop a public investment strategy to promote inclusive and sustainable growth, address structural weaknesses, diversify government revenues, and improve operational financial management.

He called for "activating the work of the draft indicative charter for the development of the small, medium and micro enterprises sector, which was adopted by the Arab Development Summit held in Beirut in 2019, which aims to promote this sector, achieve economic integration in the Arab countries and create competitive advantages." He stressed that "this issue is at the core of the Union of Arab Chambers' concerns, and our focus is on pioneering, digital and social business projects for Arab youth. We have launched many initiatives in this field, the most important of which is the launch of the "Arab Rally" competition, scheduled to be held at the end of March within the framework of the Dubai Expo. Establishing and operating centers in a number of Arab chambers to support entrepreneurship and innovation, in addition to implementing training and other qualification programs."

**Source (Union of Arab Chambers)**